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Referat:  

PUNKT BESLUTNING 

1. Godkendelse af dagsorden  
 

Godkendt. 

2. Godkendelse af referat 
Referatet kan læses på 
https://bibchef.dk/bestyrelsens-
arbejde/bestyrelsesreferater/  
 

Godkendt. 

3. Bestyrelsesarbejdet /May-Britt 
 

Bestyrelsen bakker op om May-Britt som 
konstitueret formand, da Pia stopper før tid. 
Kommunikationsfunktionen kan fortsætte i 
Kolding indtil videre. May-Britt beder alle om at 
byde ind med hjælp og gode råd. Lone 
indtræder i bestyrelsen i stedet for May-Britt 
frem til februar.  
 

4. Nationalt lånesamarbejde /May-Britt 
Hvordan sikrer vi ledelsesmæssig opbakning og 
fastholdelse af det nationale samarbejde? 
 
Retningslinjerne for det interurbane udlån blev 
revideret sidste år, og i forbindelse med dette 
arbejde blev der peget på manglende 
kompetencer. Vi har drøftet det på et 
bestyrelsesmøde, men punktet popper pt. op 
flere steder (OC, koordinationsforum), hvorfor 
det kalder på en drøftelse mere. CB vil gerne 
hjælpe med at løfte denne dagsorden ud igen. 
 

Bestyrelsen drøftede udfordringerne med, at 
flere benytter lånesamarbejdet ekstra meget, 
hvis budgetterne bliver små. Problemet opleves 
som stigende i disse år. Formentlig på grund af, 
at andelen af biblioteker med strammere 
budgetter er stigende, men også på grund af 
stigende udgifter til digitale lån.  
 
Nogle kommuner vælger aktivt at trække ekstra 
på fællesskabet, når der skæres i budgetterne. 
Konsekvensen heraf kan være, at der sættes 
flere blokeringer på materialerne fra de øvrige 
biblioteker, og samlet set undergraver det 
modellen for det interurbane lånesamarbejde. 
 
BCF kan adressere emnet i beretningen på 
årsmødet, hvor vi kan omtale vigtigheden af 
lånesamarbejdet og generøsiteten på tværs af 
branchen. Vi skal værne om det samarbejdende 
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biblioteksvæsen. Det er en opgave for 
bibliotekscheferne lokalt at informere 
politikerne om konsekvenserne for branchen, 
når man lokalt skærer hårdt i 
materialebudgetterne. 
 
Bestyrelsen vurderer, at der også kan være en 
god effekt ved at tale om problematikken 
regionalt i CB-regi, da man her sidder tæt på 
sine naboer, som ofte vil være dem, man enten 
låner fra eller til.  
 
May-Britt tager en snak med CB’erne om en 
runde 2 på lånesamarbejdet i 2024. 
 
May-Britt tager også kontakt til DB vedr. den 
politiske prioritering.  
 

5. Samarbejdet mellem PLC og folkebiblioteker 
/May-Britt 
Hvordan kan vi i BCF arbejde med de strukturelle 
barrierer der lader til at være i mange 
kommuner?   
 
Se bilag: pdf’en fra side 21 og frem. 
 

Projektet ”Børn og unges læseglæde:  Et styrket 
samarbejde mellem folkeskolens pædagogiske 
læringscentre og folkebibliotekerne” er i gang, 
og på seneste møde i Bibliotekernes 
Koordinationsforum gav Lisbet Vestergaard gav 
en status. På Fremtidens Bibliotekers 
hjemmeside linkes der til udvalgte pointer.  
 
Et af resultaterne er blandt andet, at 
strukturelle forskelle udfordrer samarbejde på 
tværs af institutioner.  
 
Bestyrelsen drøftede forskellige muligheder for 
at handle allerede nu, da projektet først 
afsluttes i 2025 med modeller for fremtidigt 
samarbejde.  
 
Der var enighed om at bakke op om DB’s 
politiske arbejde for at sætte læsning på den 
politiske dagsorden. BCF kan bidrage ved at 
række ud til søsterforeninger, fx 
skolelederforeningen. May-Britt tager kontakt. 
 
Bestyrelsen vil genbesøge håndslaget i 2024 
med henblik på at få inkorporeret samarbejde 
med PLC. Der kan eventuelt laves et 
medlemsmøde, der følger op på håndslaget 
med fokus på konkrete eksempler på 
strukturering af lokale samarbejder mellem 
skoler og folkebiblioteker. Med inspiration fra 
arbejdet med at få skolerne med i forhold til 
eReolen Go.  
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6. Årsmøde /Berit, Lone og Claus 
Fast punkt til orientering og drøftelse frem mod 
årsmødet 
 

Programmet er sendt ud, og der er åbent for 
tilmelding.  
 
May-Britt står for at trække en tråd fra Caspar 
Eric til afrundingen.  
 

7. Generalforsamling 
Vi gennemgår proces for beretning, regnskab og 
budget. 
 

May-Britt og Ellen samler input sammen til 
beretning og aktivitetsplan. Berit sender til Erik 
et overslag på, hvor meget der skal bruges på 
årsmødet. Erik rundsender et forslag til budget.  
 

8. Aktivitetsplan /May-Britt 
Vi kigger på aktivitetsplanen og drøfter, om der er 
initiativer derpå, som vi skal handle på. 
 
Vi drøfter ændringer til næste års aktivitetsplan. 

 

Drøftet. May-Britt og Ellen fremsender udkast. 

9. Opfølgning og statuspunkt 
 

a) webinar om svensk læseindsats /Claus og 
Berit 

b) diverse samarbejder vedrørende AI /Lone 
c) Den digitale alliance /May-Britt 
d) Kompetencedrøftelser på CB-møderne 

 

a) Fra svensk politisk side har man tildelt 
mange midler til læsning. Man ønsker 
også biblioteksfagligt uddannet 
personale.  
BCF kan bakke op om, at DB fortsætter 
samtalerne med politikerne om et øget 
fokus på læsning.  

b) Vejle CB har teten på emnet, der ligger i 
temasporet ”Borgerne i den digitale 
transformation”. Det er et samarbejde 
med Institut for fremtidsforskning. Lige 
nu er projektet i fase 1 med 
interviewarbejde. På DB’s topmøde 
bliver noget af arbejdet præsenteret, og 
der kan gives input. Målet er at blive 
klædt på til, hvordan kunstig intelligens 
kommer til at påvirke bibliotekssektoren 
ligesom der er drøftelser om 
rettigheder og retningslinjer.  

c) Der er tildelt penge fra udviklingspuljen 
til den digitale alliance, men der vil også 
være en egenfinansiering fra BCF på ca. 
10.000 kr. Datoerne for 
samtalesalonerne kan sendes ud i det 
næste ordinære nyhedsbrev. 

d) Erik har deltaget i Vejle. Der var ikke 
store behov for netværk på chefniveau, 
men muligvis på mellemlederniveau. 
Der kunne være et behov for et 
medlemsmøde om 
organisationsudvikling. Berit melder 
tilbage efter onsdag, om der skal 
ændres i oplægget. Ellers samler vi op, 
når alle har haft emnet på dagorden i 
eget CB-område. 



 

 
10. Information fra diverse fora /alle 

Fast orienteringspunkt, hvor man deler relevant 
nyt fra de steder, man repræsenterer BCF. 
 

I Eblida er der ansættelsessamtaler til ny 
direktør. Der kan formentlig snart meldes noget 
ud. 
 
Nota bliver fremadrettet en del af KB. 
Webarkivet bliver sandsynligvis tilgængeligt fra 
alle folkebiblioteker fremover, hvilket giver 
øgede muligheder for formidling.  
 

11. Handlingspunkter og deadlines /alle 
Vi samler op på aftaler fra dagen. 
 

 

12. Eventuelt og punkter til kommende møde Kommende møder: 19. januar på Teams og 5. 
februar i Nyborg  
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